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با مقامــات پاناما در ارتباط هســتیم و اعلام کرده ایــم که هر کمکی 
کــه بتوانیــم حاضریم ارائــه کنیم. در مــورد نحوه اخــراج این افراد 
نیز همان طــور که پیش از این گفته ایم ایــن کار برخلاف تمام موازین 
حقوق بشری اســت و اعتراض خود را در این زمینه پیش از این اعلام 
کرده ایم. سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه برخی 
از رسانه ها مدعی شــده اند  هیئتی از ایران برای دیدار با تعدادی از شخصیت های 
افغانستانی به ترکیه سفر کرده اند و در این سفر آقای طاهریان، مشاور وزیر خارجه 
ایران نیز حضور داشته و برخی معتقدند این سفر احتمالا نشان دهنده تغییر رویکرد 
ایران به موضوع افغانســتان است، گفت: رسانه ها خیلی از این گونه خبرها مطرح 
می کنند، چنان که در خبری که در این زمینه منتشــر کرده بودند، مدعی شده بودند 
آقای بهرامی نیز در این جلســه بوده است، در حالی که همان موقع آقای بهرامی 
در کنار من در تهران بود. وی افزود: همان طور که پیش از این نیز گفته ام، ضرورتی 

ندارد که ما در مورد هر گزارش رسانه ای موضع گیری کنیم.

ایجاد محدودیت در اســتفاده از منابــع ارزی ایران یکی از تبعــات تحریم های 
آمریکاست

ســخنگوی وزارت خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به سؤال 
خبرنگار ایسنا در ارتباط با صحبت های روز گذشته رئیس جمهور در مورد پول های 
بلوکه شــده ایران در کشــورهای قطر، ترکیه و عراق و همچنین صحبت های مقام 
معظــم رهبری در این ارتباط در دیدار بــا امیر قطر گفت: به صورت کلی موضوع 
ایجــاد محدودیت در اســتفاده از منابــع ارزی ایران یکی از تبعــات تحریم های 
آمریکاســت که از سال های قبل وجود داشــته و وزارت خارجه با همکاری بانک 
مرکزی و ســایر دســتگاه های اقتصادی تلاش داشــته که این موانع را رفع کند و 
این موضوع در دســتور کار ثابت وزارت خارجه ایران اســت. وی ادامه داد: در بین 
کشــورهایی که نام بردید، تفاوت هایی وجود دارد و وضعیت موجود به یک شکل 
نیســت. بقایی تأکید کرد: همان طور که گفتم، پیگیری این موضوع در دســتور کار 
ثابت وزارت خارجه قرار دارد و قطعا بانک مرکزی بیشتر می تواند در مورد جزئیات 

این موضوع پاسخ دهد.

رابطه ایران و لبنان رابطه ای طولانی و مبتنی بر احترام متقابل بوده است
ســخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به ســؤالی مبنی بر اینکه هم زمان با سفر 
مقامات ایران به لبنان به منظور شــرکت در مراسم تشــییع شهیدان «سیدحسن 
نصراالله» و «سیدهاشــم صفی الدین»، ادعاهایی به نقل از مقام های لبنانی درباره 
نقش ایران در این کشور مطرح شد و به نظر می رسد رابطه تهران و دولت مستقر 
در لبنان دســتخوش تحولاتی شــده اســت؟ گفت: رابطه ایران و لبنان رابطه ای 
طولانی و مبتنی بر احترام متقابل بوده اســت. وی افزود: ما با همه جامعه لبنان 
و با کلیت دولت لبنان ارتباط بســیار خوبی داشــته و داریــم و رابطه ما به عنوان 
جمهوری اســلامی ایران و لبنان به عنوان دو عضو ســازمان ملل متحد، مبتنی بر 

قواعد شناخته شده بین المللی است.

رابطه بسیار نزدیکی با مقاومت لبنان داریم
بقایــی تأکید کرد: در عین حال ما رابطه بســیار نزدیکی با مقاومت لبنان داریم 
و همیشه اعتقاد داشــته و داریم که مقاومت لبنان بخش لاینفک و عاملی بسیار 
کمک کننده و قوام بخش به دولت لبنان اســت. بقایی در همین ارتباط خاطرنشان 
کرد: روابط دو کشور همواره خوب بوده و اگر احیانا صحبت هایی در رابطه با برخی 
از موضوعات که حادث شــده است  شنیده می شــود، باید گفت که هر دو طرف با 
نگاهی باز با همدیگر گفت وگو کردند تا این ســوءتفاهم ها رفع شــود. این رویکرد 
ما همچنان ادامه دارد و در همین ســفر اخیر، گفت وگوهــا و دیدارهای خوبی با 
مقامات ارشــد لبنان انجام شد. وی افزود: مهم این است که اگر نکاتی هم وجود 
داشــته باشــد، هر دو طرف با نگاهی منطقی و به منظور حل مسئله، با آن مواجه 
شوند و ان شاءاالله روابط مبتنی بر مصالح دو ملت به قوت خود ادامه خواهد یافت.

استفاده آژانس از عبارات تکراری نادرست سازنده نیست
سخنگوی وزارت امور خارجه جمهوری اســلامی ایران همچنین در پاسخ به 
ســؤالی در مورد اظهارات گروسی درباره فعالیت های هســته ای ایران با تأکید بر 
اینکه «فعالیت های هسته ای ایران صلح آمیز است»، گفت : آژانس همه امکانات 
لازم را دارد مبنــی بــر اینکه کارهای رصد خود را انجام دهد، بنابراین اســتفاده از 
عباراتی که بارها تکرار شــده نادرست اســت و در واقع بیان این اظهارات سازنده 
نیست. وی افزود: ما متوجه هستیم که این تحرک در چارچوب خواسته هایی است 
که متأسفانه بعضی از کشورهای غربی در جریان یک قطع نامه شورای حکام طلب 
کرده اند و خود این موضوع نشــانگر این است که منشأ و مبنای چنین گزارش هایی 
کاملا سیاسی است و نه نیازسنجی فنی. بقایی افزود: ما منتظر می مانیم ببینیم که 
در هفته ها و ماه های آینده از حیث تصمیم های آژانس چه اتفاقی خواهد افتاد و بر 
اساس آن قطعا واکنش مقتضی را خواهیم داشت، ولی به طور کلی عرض می کنم 
که نظردهی یا اعلام نظر بر مبنای نگاه های سیاسی برخی از کشورها زیبنده مراجع 

رسمی بین المللی و آژانس بین المللی انرژی اتمی نیست.

گفت وگوهای تخت روانچی با مقامات ارشد امارات مفید و مهم بوده است
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره سفر اخیر «مجید تخت روانچی» به امارات 
نیز گفت: این سفر برای شرکت در کمیته مشورت های سیاسی ایران و امارات بوده 
و این سازوکار مهمی است که با موافقت دو کشور ایجاد شده و طیف گسترده ای از 
موضوعات در آن بحث می شود. وی افزود: گفت وگوهای تخت روانچی با مقامات 
ارشد امارات مفید و مهم بوده است. وی خاطرنشان کرد:  بخشی از این سفر برای 

فراهم کردن زمینه های دیدار مقامات  عالی  دو کشور در آینده نزدیک بود.

روابط رو به رشدی با آفریقا داریم
این دیپلمات ارشد کشورمان در پاسخ به سؤالی در مناسبات ایران با کشورهای 
آفریقایی با توجه به توییتی که چند روز پیش در این زمینه منتشر کرده بود، گفت: 
برای ما آفریقا به عنوان قاره ای مملو از ظرفیت ها و فرصت های زیاد بســیار مهم 
است. وی افزود: در دولت سیزدهم، مرحوم شهید رئیسی سفری به آفریقا داشتند و 
این سفر مهم و نقطه عطفی در روند تلاش ایران برای گسترش روابط با کشورهای 
آفریقایی بود. این روند را در دولت چهاردهم به صورت جدی دنبال خواهیم کرد. 
ســخنگوی وزارت خارجه ادامــه داد: اخیرا معاون اول رئیس جمهور با ســفرای 
آفریقایی مقیم تهران نشستی داشت و درباره مناسبات و ظرفیت ها تبادل نظر شد 
و وزارت خارجه نیز نگاه مثبت و ویژه ای به ظرفیت های کشورهای آفریقایی دارد. 
این دیپلمات ارشد کشورمان تصریح کرد: روابط رو به رشدی با کشورهای این قاره 
داریم و بنای ما این اســت که در راستای پیشبرد منافع ایران و کشورهای آفریقایی 
نشســت هایی را به صورت موردی و جمعی داشــته باشــیم که هم ظرفیت ها را 

شناسایی و هم از آنها برای ارتقای روابط تجاری و اقتصادی استفاده کنیم.

تداوم تحریم نشانه استمرار موضع خصمانه و مزورانه آمریکا در قبال ایران است
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاســخ به سؤالی درباره تحریم های جدید 
آمریکا علیه کشــورمان گفت: پیش از این موضع وزارت خارجه را در قالب یک بیانیه 
سخنگویی اعلام و تصریح کردیم که تداوم این تحریم ها هم از لحاظ حقوق بین الملل 
کاملا خلاف و نقض فاحش اصول منشــور ملل متحد اســت و هــم اینکه از لحاظ 

سیاسی صرفا نشانه استمرار موضع خصمانه و مزورانه آمریکا در قبال ایران است.

«شرق» از نشست فصلی شورای حکام گزارش می دهد

فصل داغ
آینده روابط ایران و آژانس و ۳ سناریوی محتمل/ روابط ایران و آژانس در مقطعی حساس

گزارش

سیـاستسیـاست

عبدالرحمن فتح الهی: نشســت فصلی شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی دیروز 
دوشــنبه با حضور نمایندگان ۳۵ کشور عضو این شورا در وین آغاز به  کار کرد و تا روز جمعه 
هم ادامه خواهد یافت. به سیاق سابق، «میخائیل اولیانوف»، نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین، در پیامی در صفحه خود در شبکه اجتماعی ایکس از آغاز نشست فصلی 
شــورای حکام آژانس انرژی اتمی خبر داده بود. رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در این نشست به طور غیرعلنی سخنرانی کرد. البته پیش تر و طبق اطلاعیه ای که 
در وبگاه آژانس منتشر شده است، موضوعات در دستور کار این نشست شامل بررسی ایمنی 
هسته ای ۲۰۲۵، بررسی امنیت هسته ای ۲۰۲۵، راستی آزمایی و نظارت در جمهوری اسلامی 
ایران در پرتو قطع نامه ۲۲۳۱ شــورای امنیت سازمان ملل (۲۰۱۵)، انعقاد توافقات پادمانی و 
پروتکل های الحاقی، اجرای توافق پادمانی در جمهوری دموکراتیک کره، اجرای توافق پادمانی 
منع اشاعه تســلیحات اتمی (ان پی تی) در جمهوری عربی ســوریه، اجرای توافق پادمانی 
ان پی تی در جمهوری اســلامی ایران، ایمنی هســته ای، امنیت و پادمان ها در اوکراین، انتقال 
مواد هسته ای در چارچوب توافق آکوس و پادمان های آن در تمام جنبه های ان پی تی، احیای 

برابری حاکمیتی کشورهای عضو آژانس بین المللی انرژی اتمی و امور کارکنان خواهد بود.

 روابط ایران و آژانس در مقطعی حساس
در حالی از دیروز  نشســت فصلی شورای حکام آغاز به کار کرد که روابط ایران و این نهاد 
بین المللی (آژانس) در مقطعی حســاس قرار دارد. از یک  ســو، آژانس فشارهای خود را بر 
ایران افزایش داده و از ســوی دیگر، متغیرهای سیاسی مانند دولت جدید آمریکا و تحولات 
دیپلماتیک بر آینده این روابط تأثیرگذار خواهند بود. از این رو بدیهی است که مسیر آینده بستگی 
به تصمیمات تهران و جامعه بین المللی دارد. هرچند ممکن است در بازه چندماهه تا مهر 
ســال آینده و پیــش از پایان انقضای قطع نامه ۲۲۳۱ مذاکرات جدی در دســتور کار تهران و 
غربی ها باشد، اما اگر مذاکراتی صورت نگیرد، احتمال ارجاع پرونده ایران به شورای امنیت و 
تشدید تحریم ها وجود دارد. البته به باور طیفی از ناظران و با نگاهی خوشبینانه هنوز فرصت 
برای تهران باقی اســت، ولی منوط به آنکه دیپلماســی فعالی در دستور کار قرار بگیرد تا با 
فراهم کردن امکان شروع مذاکرات جدی، به توافقاتی موقت با هدفی برای مدیریت تنش ها 
دســت یافت. در این بین، آنچه قطعی به نظر می رسد، این است که روابط ایران و آژانس در 
آینده نزدیک به طور مداوم تحت فشار و تنش خواهد بود و هر تصمیم دیپلماتیکی می تواند 
مســیر این روابط را به کلی تغییر دهد؛ به خصوص که محتوای گفته های رافائل گروســی در 
نشست فصلی شــورای حکام و نشست خبری پس از آن، بر حساســیت بالای پرونده ایران 

صحه می گذارد.

گروسی چه گفت؟
پیرو آنچه گفته شــد، رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، در نشست 
فصلی شــورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی مدعی شــد که اظهارات ایران درباره 
مواد، فعالیت ها و محل های آلوده به مواد هسته ای با یافته های آژانس مغایرت دارد و ذخایر 
اورانیوم با خلوص ۶۰ درصدی ایران به ۲۷۵ کیلوگرم افزایش یافته اســت. به نوشــته ایسنا، 
دیپلمات ارشد حوزه هســته ای در این سخنرانی که رونوشتش در وبگاه آژانس منتشر شده، 
ادعا کرد: «از زمان گزارش پیشین، ذخایر اورانیوم ایران تا خلوص اورانیوم ۲۳۵  شصت درصدی، 
از ۱۸۲ کیلوگرم در فصل قبلی به ۲۷۵ کیلوگرم افزایش یافته است» و به گفته او، «ایران تنها 
کشور غیرهسته ای است که تا این سطح غنی سازی انجام می دهد و باعث نگرانی جدی من 

است».
مدیــرکل آژانس ادامه داد: «چهار ســال از زمانی می گذرد که ایران اجرای تعهدات خود 
ذیل برنامه جامع اقدام مشــترک (برجام)  از جملــه اجرای پروتکل الحاقی را متوقف کرده و 
بنابراین، چهار ســال از زمانی که آژانس دسترسی تکمیلی در ایران داشته است، می گذرد». 
گروسی ادعا کرد: «ایران می گوید تمامی مواد، فعالیت ها و محل های لازم ذیل توافق پادمانی 
ان پی تی را اعلام کرده است، اما این اظهارات با ذرات اورانیوم یافت شده با منشأ انسانی از سوی 
آژانس در محل های اعلام نشــده در ایران مغایرت دارد». لذا رئیس دیدبان هسته ای سازمان 
ملل خواســتار آن شد که «آژانس باید محل (محل های) فعلی مواد یا تجهیزات آلوده ای را 

که وجود داشته اند، بداند».

 نگران مسائل پادمانی باقی مانده ام
رافائل گروسی در این نشست به مسائل پادمانی هم ورود کرد و مدعی شد: «در توازن مواد 
اورانیوم مربوط به آزمایش های تولید فلز اورانیومی که در آزمایشــگاه چندمنظوره «جابر ابن 
حیان» انجام شده نیز ناهمخوانی وجود دارد که ایران علت آن را بیان نکرده است. ایران که 
اعلام کــرده اجرای این اقدامات را متوقف کرده،  هنوز کد اصلاحی ۳.۱ را که تعهدی قانونی 
برای ایران اســت، اجرا نمی کند». مدیرکل آژانس بین المللی انــرژی اتمی با ابراز نگرانی از 
«مســائل پادمانی باقی مانده  با ایران که هنوز حل وفصل نشــده اند»، عنوان کرد: «این مسائل 
ناشــی از تعهــدات ایران ذیل توافق جامع پادمانی آن اســت و باید حل شــود تا آژانس در 
موقعیتی قرار بگیرد که بتواند تضمین کند برنامه هسته ای ایران منحصرا  صلح آمیز است». 
دیپلمات ارشــد حوزه هسته ای اشاره ای هم به بازرسان آژانس کرد و گفت: «عمیقا متأسفم 
که ایران  به رغم نشان دادن آمادگی خود برای بررسی پذیرفتن تعیین چهار بازرس مجرب دیگر 
آژانس، آن را نپذیرفت». البته گروسی درباره اجرای بیانیه مشترک مارس ۲۰۲۳ میان ایران و 
آژانس مدعی شد «هیچ پیشرفت قابل توجهی در اجرای بیانیه مشترک چهارم مارس ۲۰۲۳ 

انجام نشده است و من از ایران می خواهم فورا با تعامل جدی، بیانیه مشترک را اجرا کند».

گزارش جامع را ارائه خواهم کرد
گروسی در بخش مهمی از سخنان خود ارجاعی به ارائه «گزارش جامع» آژانس از پرونده 
فعالیت های هسته ای ایران داشــت و اطلاع داد: «من در پاسخ به درخواست شورای حکام 
در قطع نامه نوامبر ۲۰۲۴ آن، ارزیابی جامع و به روزی از وجود مواد هســته ای اعلام نشــده و 
استفاده از آن در رابطه با مسائل باقی مانده برنامه هسته ای ایران در گذشته و حال ارائه خواهم 
کرد». رئیس دید بان هســته ای درباره تماس ها با ایران هم از «ضرورت تعامل در سطوح بالا 
برای پیشــرفت واقعی» گفت و ادامه داد: «ســفرم به تهران در نوامبر گذشته و دیدارهایم با 
رئیس جمهور (مســعود پزشــکیان) و وزیر امور خارجه (عباس عراقچی) نشان می دهد که 
ممکن است فضایی برای مصالحه سازنده وجود داشته باشد. امیدوارم به زودی باز هم با آنها 

دیدار کرده و گفت وگوی مؤثر و نتایج ملموس را دنبال کنم».

 نشست خبری و تکرار برخی ادعاها
رافائل گروسی پس از شرکت در نشست فصلی شورای حکام آژانس، در یک نشست خبری 
شــرکت کرد و به سؤالات خبرنگاران پاسخ داد و در جواب  این پرسش که «ایران چه اقدامات 
حداقلی باید انجام دهد تا برآورد آژانس از همکاری درباره برجام و ان پی تی به طرز معناداری 
تغییر کند؟» بیان کرد: «من نمی دانم که بتوانیم درباره اقدامات حداقلی صحبت کنیم یا خیر و 
اصلا بتوانیم حد حداقلی مشخص کنیم».  به نظر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی، «با 
توجه به گزارش های منتشر شده می توان دید که بسیاری از مسائل به یکدیگر مربوط هستند و 
می توان برخی از موارد را مهم تر از دیگری دانست. حل همه مسائل در یک اقدام، غیرممکن 
است، بلکه به اقدامات ســازنده و ثابت در همه زمینه ها نیاز داریم». رئیس دید بان هسته ای 
ســازمان ملل خاطر نشــان کرد: «مثلا وقتی به مســئله ذرات اورانیوم کشف شده در برخی از 
تأسیسات و مناطق مشخص یا میزان غنی سازی اورانیوم از سوی ایران نگاه می کنیم، می بینیم 
که مسائل مختلفی وجود دارد. پس انتظار ما این است که با داشتن رابطه ای سازنده، به جواب 
برسیم. به رابطه ای سازنده نیاز داریم که به سوی جلو حرکت کند». دیپلمات ارشد هسته ای در 
نشست خبری با اشاره به سفر خود به ایران در ماه نوامبر تأکید کرد: «دیدارهای من در ماه نوامبر 
چنین چیزی را تا حدی ایجاد کرد. من همیشه سعی می کنم سازنده باشم و سفر من به ایران 

نشان داد که این کشور خواستار همکاری با آژانس است. اما متأسفانه برخی از شرایط خاص 
(صــدور قطع نامه ضد ایرانی) مانع حرکت ما به آن جهت شــد». مدیرکل آژانس بین الملل 
انرژی اتمی این را هم گفت که «ما به جواب و همچنین به روابطی سازنده [با ایران] نیاز داریم. 

صحبت بس است، باید رو به جلو حرکت کنیم و به جواب برسیم».

به تعامل بین آمریکا و ایران نیاز داریم
گروســی در پاســخ به ســؤالی درباره اشــتیاق خود برای دیدار با «مسعود پزشکیان»، 
رئیس جمهور ایران  و خواســت برای «تعامل» بین تهران و واشــنگتن افزود: «پس از سفر 
خــود به ایران، همــواره با عباس عراقچی، وزیــر امور خارجه ایران، در ارتباط هســتم. در 
صحبت هایمان درباره سفر من به ایران صحبت شده، اما همه این موارد، تحت تأثیر رویکرد 
دولت تازه در آمریکاســت». مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی درباره نحوه تعامل و 
ارتباط با دولت ترامپ هم اظهار کرد: «با دولت جدید آمریکا در ارتباط هستم». او اطلاع داد 
«بالاترین سطوح سیاسی آمریکا در حال بررسی نحوه تعامل و عملکرد خود درباره برنامه 
هســته ای ایران هستند». گروسی همچنین خبر داد: «به  طور غیررسمی با دولت آمریکا در 
ارتباط هســتم و ایده ای برای ایجاد گفت وگوهای کلاسیک تر داریم که به زودی رخ خواهد 
داد. به تعامل بین آمریکا و ایران نیاز داریم». با توجه به همین نکات بود که آقای مدیرکل 
اذعان کرد «تعامل بین ایران و آمریکا، چه تعامل رســمی یا غیررســمی یا از طریق خطوط 
ارتباطی پنهانی و آشــکار، جایگزین ناپذیر اســت». به گفته او، «یکی از مهم ترین اظهارات 
ترامپ، خواســت او برای رســیدن به نوعی توافق با ایران است و این یک مشخصه است، 
بنابراین آنها [آمریکایی ها] در حال پرسیدن نظر آژانس هستند». گروسی در نشست خبری 
هم مجددا خبر داد: «در حال کار درباره گزارش جامع هســتیم و زمان در حال گذر اســت. 
فعالیت هســته ای و ذخایر اورانیوم ۶۰ درصدی ایران به سرعت در حال گسترش است. به 
تعامل نیاز داریم»، بنابراین دیپلمات ارشد حوزه هسته ای مدعی آن بود که «ایران همچنان 
در حال گسترش و توسعه برنامه هسته ای خود است». به  همین  دلیل گروسی نتیجه گرفت 
«نیازمند تعامل و اقدام عملی هســتیم و آژانس برای این تعامل آماده است؛ همه طرفین 

این را می دانند».

 برنامه هسته ای ایران صلح آمیز است
مدیرکل آژانس بین الملل انرژی اتمی در فراز مهمی از نشست خبری خود با اهالی رسانه 
و در پاسخ به سؤالی ادعایی درباره «همکاری نکردن ایران با آژانس» و «دو برابر شدن ذخایر 
اورانیوم ایران» و احتمال اتخاذ اقدامی از ســوی شورای امنیت سازمان ملل متحد و آژانس 
بین الملل انرژی اتمی افزود: «آژانس، تنها دید  بان هســته ای حاضر در ایران است. ما حاضر 
به ایفای نقش در روند دیپلماتیک با اروپا یا بدون اروپا، با آمریکا یا بدون آمریکا هستیم. بدون 
آژانس، هیچ اقدامی ممکن نخواهد بود». گروســی ادامه داد: «همواره نظر کارشناسی خود 
را بیان کرده ایم. برنامه هســته ای ایران صلح آمیز است. یک ســری نگرانی ها درباره احتمال 
غیرصلح آمیز بودن آن شکل گرفته و ما همواره با گزارش های خود به  دنبال شفاف سازی این 
نگرانی ها هستیم». در پایان، او دوباره روی نیاز به «ارائه گزارش جامع از ابعاد پرونده هسته ای 
ایران» مانور داد و یادآورد شد: «با توجه به تنش های جهانی، نیاز داریم روند مسئله هسته ای 

ایران  مسیر درستی را طی کند».

آینده روابط ایران و آژانس و ۳ سناریوی محتمل
با توجه به آنچه گروســی درباره پرونده هســته ای ایران گفت، سه سناریوی اصلی 
برای آینده روابط دو طرف (ایران و آژانس) متصور اســت. در ســناریوی اول که «ادامه 
تنش و ارجاع پرونده به شورای امنیت» است، باید اذعان کرد «اگر ایران و آژانس نتوانند 
مسائل پادمانی را حل وفصل کنند و تنش ها ادامه یابد، ممکن است شورای حکام پرونده 
ایران را به شــورای امنیت ارجاع دهد. این مسئله می تواند منجر به اعمال تحریم های 
جدید شــود». امکان تحقق این ســناریو با توجه به رویکرد تقابلــی دولت دوم دونالد 
ترامپ و همچنین شکاف جاری بین اروپا و ایران چندان دور از ذهن نیست، تا جایی که 
محتمل ترین سناریو در برابر دیگر احتمالات است. هرچند به باور برخی از کارشناسان، 
تنش کنونی بین ایالات متحده و اروپا بر سر جنگ اوکراین می تواند یک فضای تنفس را 
برای تهران به وجود آورد، ولی ذیل سناریوی یادشده و با توجه به اشاره چند باره گروسی 
برای ارائه گزارش جامع در قبال پرونده هســته ای به اعضای شــورای حکام، محتمل 
خواهد بود که تروئیکای اروپایی عضو برجام، گام های لازم برای فعال کردن مکانیســم 
ماشه و بازگشت قطع نامه های شورای امنیت را بردارند، به ویژه آنکه دولت دوم ترامپ 
هم سیاست سخت گیرانه  فعلی خود را در قبال ایران ادامه دهد. در سناریوی دوم که به 
«توافق موقت و با هدف کاهش تنش ها و مدیریت بحران فعلی» اشاره دارد، این گزاره 
مطرح است که درصورتی که ایران و آژانس بتوانند بر سر برخی مسائل به توافق موقت 
برسند (مثلا کاهش سطح غنی سازی در ازای برخی امتیازات محدود)، ممکن است از 
تصاعد بحران جلوگیری شــود. این سناریو بیشتر در صورتی محتمل است که آمریکا و 
اروپا به این نتیجه برسند که مســیر دیپلماتیک را ترجیح دهند. در سناریوی آخر که بر 
«حفظ وضعیت فعلی با افزایش فشارهای کنترل شده» تأکید دارد،  روابط ایران و آژانس 
در یــک وضعیت بی ثبات باقی می ماند؛ تنش هــا افزایش می یابد اما نه تا حدی که به 
بحران تبدیل شود و در عین حال آژانس همچنان گزارش های انتقادی منتشر می کند، اما 
ایران نیز سیاست های خود را تغییر نمی دهد. این وضعیت ممکن است با نقش آفرینی 

دولت آمریکا، اسرائیل و نیز اتخاذ تصمیمات اروپا تحت الشعاع قرار گیرد.

ادامـه از 
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جواب تقابل، تقابل خواهد بود


